

**ВЕСТНИК
ОРЕНБУРГСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО ПЕДАГОГИЧЕСКОГО
УНИВЕРСИТЕТА. ЭЛЕКТРОННЫЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ**

**VESTNIK
OF ORENBURG STATE PEDAGOGICAL UNIVERSITY
ELECTRONIC SCIENTIFIC JOURNAL**

2024. № 4 (52)

Учредитель и издатель: федеральное государственное бюджетное образовательное учреждение высшего образования «Оренбургский государственный педагогический университет». 460014, г. Оренбург, ул. Советская, д. 19.

Сетевое издание зарегистрировано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций 25 июня 2012 г. Свидетельство о регистрации Эл № **ФС77-50377**.

Выходит 4 раза в год.

Доступ читателей к опубликованным на сайте статьям свободный и бесплатный.

Для чтения полного текста статей рекомендуется использовать Adobe Reader.

Публикация статьи в сетевом издании бесплатна для всех категорий авторов.

Журнал публикует статьи по следующим научным отраслям: **БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ, ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ, ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ.**

Издание включено в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ) и в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, по следующим научным специальностям: 1.5.9. Ботаника (биологические науки), 1.5.12. Зоология (биологические науки), 1.5.15. Экология (по отраслям) (биологические науки), 1.5.18. Микология (биологические науки), 5.6.1. Отечественная история (исторические науки), 5.6.3. Археология (исторические науки), 5.8.1. Общая педагогика, история педагогики и образования (педагогические науки), 5.8.2. Теория и методика обучения и воспитания (по областям и уровням образования) (педагогические науки), 5.8.7. Методология и технология профессионального образования (педагогические науки).

The founder and publisher: the Federal State Budget Educational Institution of Higher Education "Orenburg State Pedagogical University". 460014, Orenburg, Russia, ul. Sovetskaya, 19.

The registration certificate **EI № FS 77-50377** is given on June, 25, 2012, by the Federal Supervision Agency in the Sphere of Communications, Information Technology and Mass Communications.

Publication frequency: 4 issues per year.

The access to the articles of the e-journal is free.

To read the full text of articles must use Adobe Reader.

Papers of all authors in the web-magazine are free of charge.

The web-magazine publishes articles on the following scientific branches: **BIOLOGICAL SCIENCES, HISTORICAL SCIENCES, PEDAGOGICAL SCIENCES.**

The E-journal is included into Russian Science Citation Index (RSCI) and the List of peer-reviewed scientific publications in which the main scientific results of dissertations for the degree of candidate of science, for the degree of doctor of science should be published.

The scientific specialties: 1.5.9. Botany; 1.5.12. Zoology; 1.5.15. Ecology (biological sciences); 1.5.18. Mycology; 5.6.1. Russian history; 5.6.3. Archeology; 5.8.1. General pedagogy, history of pedagogics and education; 5.8.2. Learning theory, training and education procedure; 5.8.7. Methodology and technology of vocational education.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ И РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор (председатель)

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой истории России Оренбургского государственного педагогического университета

Члены редакционного совета

Бехтерева Людмила Николаевна, доктор исторических наук, главный научный сотрудник, заместитель директора, Удмуртский федеральный исследовательский центр Уральского отделения Российской академии наук, г. Ижевск (Исторические науки)

Богуславский Михаил Викторович, доктор педагогических наук, профессор, член-корреспондент РАО, заведующий центром истории педагогики и образования, Институт стратегии развития образования РАО, г. Москва (Педагогические науки)

Веселкин Денис Васильевич, доктор биологических наук, профессор, заведующий лабораторией биоразнообразия растительного мира и микобиоты, Институт экологии растений и животных Уральского отделения Российской академии наук, г. Екатеринбург (Биологические науки)

Ковальская Светлана Ивановна, доктор исторических наук, профессор, Евразийский национальный университет им. Л. Н. Гумилева, г. Астана, Казахстан (Исторические науки)

Кондрашин Виктор Викторович, доктор исторических наук, профессор, главный научный сотрудник, руководитель Центра экономической истории, Институт российской истории Российской академии наук, г. Москва (Исторические науки)

Кулаева Галина Михайловна, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой русского языка и методики преподавания русского языка, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

Маркова Светлана Михайловна, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой профессионального образования и управления образовательными системами, Нижегородский государственный педагогический университет имени Козьмы Минина, г. Нижний Новгород (Педагогические науки)

Русанов Александр Михайлович, доктор биологических наук, профессор, заведующий кафедрой биологии и почвоведения, Оренбургский государственный университет (Биологические науки)

Рындак Валентина Григорьевна, доктор педагогических наук, профессор, научный сотрудник, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

Рябина Зинаида Николаевна, доктор биологических наук, профессор, ведущий научный сотрудник, Федеральный научный центр биологических систем и агротехнологий Российской академии наук, г. Оренбург (Биологические науки)

Саввина Ольга Алексеевна, доктор педагогических наук, профессор кафедры математики и методики ее преподавания, Елецкий государственный университет им. И. А. Бунина, г. Елец (Педагогические науки)

Таиров Александр Дмитриевич, доктор исторических наук, директор Научно-образовательного центра евразийских исследований, Южно-Уральский государственный университет, Челябинск (Исторические науки)

Хисамутдинова Раулия Рахмяновна, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой всеобщей истории и методики преподавания истории и обществознания, Оренбургский государственный педагогический университет (Исторические науки)

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ (рецензенты и эксперты статей по отраслям наук)

Информация на сайте: <http://vestospu.ru/editors/editors.html>

РЕДАКЦИЯ

Главный редактор

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор

Ответственный секретарь

Рожков Игорь Николаевич, руководитель редакционно-издательского отдела, кандидат физико-математических наук, доцент

Редакторы

О. Б. Болотова

И. Н. Рожков

Е. С. Рожкова

Переводчик

О. В. Эпштейн, кандидат филологических наук

Веб-дизайнер и администратор сайта

Е. С. Рожкова

Адрес редакции: 460014, г. Оренбург, ул. Советская, 19

E-mail: rio_ospu@mail.ru

При цитировании опубликованных в сетевом издании материалов ссылка на «Вестник Оренбургского государственного педагогического университета. Электронный научный журнал» обязательна.

Исключительные права на статьи, опубликованные в сетевом издании, принадлежат авторам.

EDITORIAL COUNCIL AND EDITORIAL BOARD

EDITORIAL COUNCIL

Editor-in-chief (the chairman)

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Russian History Department, Orenburg State Pedagogical University

Members of the editorial council

Bekhtereva Lyudmila Nikolaevna, Doctor of Historical Sciences, Chief Researcher, Deputy Director, Udmurt Federal Research Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences, Izhevsk (Historical Sciences and Archeology)

Boguslavsky Mikhail Viktorovich, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Corresponding Member of the Russian Academy of Education, Head of the Centre of History of Pedagogy and Education, Institute of Strategy of Education Development of the Russian Academy of Education, Moscow (Pedagogical Sciences)

Kovalskaya Svetlana Ivanovna, Doctor of Historical Sciences, Professor, Eurasian National University named after L. N. Gumilyov, Astana, Kazakhstan (Historical Sciences and Archeology)

Khisamutdinova Ravilya Rahimyanovna, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Department of General History and MTH, Orenburg State Pedagogical University (Russian history)

Kondrashin Viktor Viktorovich, Doctor of Historical Sciences, Professor, Leading Researcher, Head of the Center for Economic History, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences, Moscow (Russian history)

Kulaeva Galina Mikhailovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Russian Language and Method of Teaching Russian Language, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

Markova Svetlana Mikhailovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Professional Education and Management of Educational Systems, Nizhny Novgorod State Pedagogical University named after Kozma Minin, Nizhny Novgorod (Pedagogical Sciences)

Rusanov Aleksandr Mikhailovich, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of Department of Biology and Soil Science, Orenburg State University (Biological Sciences)

Ryabinina Zinaida Nikolaevna, Doctor of Biological Sciences, Professor, Leading Researcher of the Federal Scientific Center for Biological Systems and Agrotechnologies of the Russian Academy of Sciences, Orenburg (Biological Sciences)

Ryndak Valentina Grigoryevna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

Savvina Olga Alekseevna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor of the Department of Mathematics and Methods of its Teaching, Yelets State University named after I. A. Bunin, Yelets (Pedagogical Sciences)

Tairov Aleksandr Dmitrievich, Doctor of Historical Sciences, Director of the Scientific and Educational Center for Eurasian Studies, South Ural State University, Chelyabinsk (Historical Sciences and Archeology)

Veselkin Denis Vasilyevich, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of the Laboratory of Plant Life Biodiversity and Mycobiota, Institute of Plant and Animal Ecology, Ural Branch of the Russian Academy of Sciences (IPAE UB RAS), Yekaterinburg (Biological Sciences)

EDITORIAL BOARD (Reviewers and experts in fields of study)

Information on the web-site: http://vestospu.ru/eng_vers/editors/editors.html

EDITORIAL OFFICE

The Editor-in-chief

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor

The Executive Secretary

Rozhkov Igor Nikolayevich, Chief of printing and publication department, Candidate of Physical and Mathematical Sciences, Associate Professor

Editors

O. B. Bolotova

I. N. Rozhkov

E. S. Rozhkova

Translator

O. V. Epshtein, Candidate of Philological Sciences

Web-designer and website manager

E. S. Rozhkova

Editorial address: 460014, Orenburg, ul. Sovetskaya, 19

E-mail: rio_ospu@mail.ru

In case of citation of the information published in the web-magazine, references to "Vestnik of Orenburg State Pedagogical University. Electronic Scientific Journal" are obligatory.

Exclusive rights to articles published in the web-magazine belong to the authors.

СОДЕРЖАНИЕ

БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Мантрова М. В.</i> Микобиота коры сосны сосновых лесов г. Сургута и Сургутского района с разной степенью антропогенной нагрузки.....	6
<i>Плугатарь Ю. В., Коренькова О. О.</i> Особенности возрастной структуры можжевельников (<i>Juniperus deltoides</i> R. P. Adams, <i>Juniperus excelsa</i> M.-Bieb.) Крыма.....	26
<i>Фомина Т. И.</i> Оценка ассортимента почвопокровных многолетников по хозяйственно ценным признакам на юге Западной Сибири	38

ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Алешина С. А., Любичанковский С. В.</i> Оренбургский период жизни и деятельности В. Я. Струминского.....	51
<i>Беляев Д. П.</i> Российская политика христианизации «иноверцев» как механизм аккультурации и интеграции (на примере коренных малочисленных народов Европейского Севера в XIV—XIX вв.).....	68
<i>Болокина Л. А.</i> Социальная поддержка инвалидов Отечественной войны и семей погибших воинов в 1945—1950 гг. (на материалах Калининской области).....	81
<i>Бурлуцкая Е. В.</i> А был ли Зайчиков? Опыт микроисторического исследования на примере династии оренбургских купцов Деевых.....	98
<i>Васильев Д. В.</i> Афганистан в центре Большой игры. 1879—1885. Акт пятый: Присоединение Мервского оазиса	112
<i>Загидуллин И. К.</i> Каюм Насыри — учитель русско-татарской школы Казани (1871—1877 гг.).....	129
<i>Исаев В. И.</i> Приобщение к культурным ценностям рабочих Сибири в период первых пятилеток (1928—1937)	144
<i>Исянгулов Ш. Н.</i> Полигамные браки мусульман и язычников в Уфимской губернии во второй половине XIX — начале XX века.....	157
<i>Омельяничук И. В.</i> Манифест 17 октября 1905 года в оценках монархистов.....	169
<i>Семенова Н. Л.</i> Служебные конфликты и пути их разрешения в системе губернаторской власти Российской империи в первой половине XIX в. (на примере Оренбургской губернии).....	188
<i>Шишкин В. И.</i> От власти Советов к Советской власти: из истории установления диктатуры пролетариата в Сибири (конец октября 1917 — июнь 1918 г.)	204
<i>Шмидт Э. А.</i> Профессиональная корпорация служащих железнодорожного транспорта: материальные и бытовые аспекты повседневности (на материале Оренбургской губернии середины XIX — начала XX века).....	239
<i>Шумкин Г. Н.</i> Пермский пушечный завод накануне Первой мировой войны.....	260

ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Головина И. В., Папуткова Г. А., Медведева Т. Ю.</i> Потенциал научно-методических центров сопровождения педагогических работников как ресурс развития педагогических университетов	281
<i>Мальченко А. О.</i> Лексическая работа и лингвокультурный анализ на уроках русского языка и литературного чтения: от слова к культурному самоопределению.....	294
<i>Николаева Н. Т., Федорова Л. В.</i> Экстраваганцы Дж. Р. Планше в качестве аутентичного материала при обучении иностранному языку.....	311
<i>Шарко М. И.</i> Формирующее оценивание: цель, признаки, результаты (опыт применения на примере дисциплины «Риторика для юриста»).....	332
<i>Ястремская Ю. А.</i> Целостный анализ текста как основа системного обучения литературе в школе	346

РЕЦЕНЗИИ

<i>Пригарина Н. К.</i> Рецензия на учебное пособие Т. В. Анисимовой «Юридическая риторика»	360
--	-----

CONTENTS

BIOLOGICAL SCIENCES

- Mantrova M. V.** Mycobiota of pine bark in pine forests of Surgut and Surgut district with varying degrees of anthropogenic load 7
- Plugatar Yu. V., Korenkova O. O.** Features of the age structure of Juniper tree stands (*Juniperus deltoides* R. P. Adams, *Juniperus excelsa* M.-Bieb.) of the Crimea 26
- Fomina T. I.** Assessment of groundcover perennials by economically valuable characteristics in the south of Western Siberia 38

HISTORICAL SCIENCES

- Aleshina S. A., Lyubichankovskiy S. V.** Orenburg life-chapter of V. Ya. Struminsky 51
- Belyaev D. P.** Russian policy of Christianization of “non-Believers” as a mechanism of acculturation and integration (on the example of the indigenous small peoples of the European North in the XIV—XIX centuries) 68
- Bolokina L. A.** Social support for disabled Patriotic war veterans and bereaved families in 1945—1950 (based on materials of the Kalinin region) 81
- Burlutskaya E. V.** Was there Zaychikov? Experience of microhistorical research using the example of the Deev dynasty of Orenburg merchants 98
- Vasilyev D. V.** Afghanistan at the Center of the Great Game. 1879—1885. Act Five: Annexation of the Merv Oasis 112
- Zagidullin I. K.** Kayum Nasyri — a teacher at the Russian-Tatar school in Kazan (1871—1877) 129
- Isaev V. I.** Introducing workers of Siberia to cultural values during the first five-year plans (1928—1937) 144
- Isyngulov S. N.** Polygamous marriages of Muslims and Pagans in Ufa province in the second half of the XIX — early XX century 157
- Omelyanchuk I. V.** Manifesto of October 17, 1905 in the assessments of monarchists 169
- Semenova N. L.** Official conflicts and ways of resolving them in the system of gubernatorial power in the Russian Empire in the first half of the 19th century (by the example of the Orenburg province) 188
- Shishkin V. I.** From the power of the Soviets to the Soviet power: from the history of the establishment of the dictatorship of the proletariat in Siberia (late October 1917 — June 1918) 204
- Shmidt Z. A.** Professional corporation of railway transport employees: material and everyday aspects of daily life (based on the material of the Orenburg province of mid-19th — early 20th century) 239
- Shumkin G. N.** Perm Cannon Factory on the Eve of the First World War 260

PEDAGOGICAL SCIENCES

- Golovina I. V., Paputkova G. A., Medvedeva T. Yu.** Potential of scientific and methodological centres for supporting teaching staff as a development resource of pedagogical universities 282
- Malchenko A. O.** Lexical work and linguistic and cultural analysis at Russian and Literary Reading lessons: from a word to cultural self-identification 294
- Nikolaeva N. T., Fedorova L. V.** Extravaganzas by J. R. Planché as authentic material in teaching foreign language 311
- Sharko M. I.** Formative assessment: purpose, characteristics, results (experience of application using the example of the discipline “Rhetoric for Lawyers”) 332
- Yastremskaya Ju. A.** Holistic text analysis as the basis of systematic literature teaching at school 346

REVIEWS

- Prigarina N. K.** Review of the textbook: Anisimova T. V. “Legal rhetoric” 360